
لطفاً بفرمایید که باغ ریزى پسته در فیض  
ابتدا در  کسانى  چه  و  شد  شروع  زمانى  چه  از  آباد 

شروع به باغ ریزى کردند؟
در فیض آباد درختى از اجدادمان داریم که حدود 120
تا جدى از حدود 40  هاى  ریزى  باغ  اما  سال سن دارد 
45 سال پیش شروع شد. پدرم آقاى رضا نام آور از اولین
وقتى ها  خیلى  کردند.  کار  به  شروع  که  بودند  کسانى 
مى دیدند پدرم زمین هایش را زیر کشت پسته برده است
اى نتیجه  نکن.  را  کار  این  که  کردند  مى  نصیحت  را  او 
نمى بینى. بعضى ها هم مى گفتند که حاج رضا دیوانه
شده که این کار را انجام مى دهد. وقتى محصول به بار
نشست همان کسانى که مى گفتند حاج رضا دیوانه شده
این با  بردند.  پسته  کشت  زیر  را  هایشان  زمین  و  رفتند 
به همه  که  بود  سال 75-80  از  کارى  پسته  اوج  وجود 
کاشت پسته روى آوردند. در حال حاضر سطح بالایى از

زمین هاى فیض آباد زیر کشت پسته است.
وضعیت تجارت پسته در فیض آباد چگونه

است؟
قبلاً  که سطح زیر کشت پسته کم بود پسته را با دست
پوست مى کردند و به صورت خشک به بازار مى فروختند.
به تدریج که پسته زیاد شد با استفاده از چرخ دستى کار
ترمینال آن  بدنبال  و  دادند  مى  انجام  را  گیرى  پوست 
پسته زدند. در فیض آباد بیشتر از آنکه پسته را فرآورى
تر بصورت  را  پسته  قزوین  تاجرهاى  بفروشند،  و  کنند 
مى خریدند و در بازار تهران و اصفهان و شیراز به عنوان
ترفروشى مى فروختند. پسته فیض آباد پسته نوبر است
و در ایران زود رس است. ولى در حال حاضر با قیمتى
حاضر امسال  کشاورزى  هیچ  دارد،  خشک  پسته  که 
فرآورى همه  کند.  فروشى  تر  را  اش  پسته  شود  نمى 
کنند. مى  بازارعرضه  به  خشک  صورت  به  و  کنند  مى 
و کرمان  از  بیشتر  خرند  مى  را  پسته  که  تاجرهایى 
را پسته  مشهد  از  نیز  تاجر  چند  و  آیند  می  تهران 

مى خرند و به ترکمنستان مى برند.
شما از کى شروع کردید؟ کمى از خودتان  

بگویید.
کار شد  تمام  خدمتم  که   64 سال  از  شخصاً   خودم 
کشاورزى را انجام دادم. پدرم 48 ساعت آب با 30 هکتار
زمین را در اختیارم قرار داد و گفت اگر مى خواهى کار
هزینه وگرنه  کن  انتخاب  شغل  عنوان  به  را  کشاورزى 

خودت براى  آزاد  شغل  یک  و  دهم  مى  را  هایت  زمین 
انتخاب کن. من چون به کشاورزى علاقه داشتم زمین ها
را زیر کشت گندم، جو و پنبه بردم و بعد از 3 سال شروع
به کاشت پسته کردم و مدیریت کل سازمان کارى پدرم
و خودم و حتى دو تا از برادرهایم دست من بود تا الان

که سال 91 است.
دردست  هکتار  چند  مدیریت  مجموعاً   

شماست؟
65 تا 70 هکتار

پسته و  آباد  فیض  کاران  پسته  بین  رابطه   
کاران شهرهاى دیگر مانند دامغان، کرمان و شهرهاى

دیگر که پسته کارى دارند چگونه است؟
اکبرى پیوند  تا  آیند  مى  کرمان  از  که  است  سالى  چند 
و سفید را ببرند و پیوند بزنند. از بردسکن، تربت جام و
نیشابور هم مى آیند و طرح باغ ریزى باغات را مى بینند
و در آن شهرستانها پیاده مى کنند. رابطه مان به حمدا...
محصول تا  کنیم  مى  راهنمایى  را  همدیگر  است.  خوب 
بهترى برداشت کنیم. از تجربیات هم استفاده مى کنیم.
چند درصد باغات فیض آباد به سبک رایج  
کشور است و چند درصد به سبک خود فیض آباد

است؟
تقریباً  سبک رایج فیض آباد 70 تا 80 درصد است. فقط
از که  نفري  چند  توسط  که  هستند  باغاتى  درصد   30
کرمان آمده اند به همان سبک کرمان کشت شده است.

واریته غالب باغات فیض آباد چیست؟
غالباً پسته سفید بادامى خود فیض آباد است که معروف

به سفید پسته مى باشد.
مردم از کدام واریته رضایت بیشترى دارند؟

کل فیض آباد از سفید پسته رضایت دارند. ارقام اکبرى
و احمد آقایى هم چند سالى است که آورده اند ولى هنوز
و اکبرى  است.  چگونه  محصولش  که  اند  نگرفته  جوابى 
سفید پسته در فیض آباد سازگارى و رشد خوبى دارند. از

قدیم هم سفید پسته بوده است.
 چرا باغات فیض آباد را از لحاظ برداشت و 
آبیارى و فاصله، مانند جاهاى دیگر کشور که کشت

پسته دارند زیر کشت نبردند؟
در دارد  آباد  فیض  در  پسته  سفید  درخت  که  رشدى 
کرمان ندارد. رشد درختان ما نسبت به درختان کرمان
غنى خاطر  به  است  ممکن  علتش  باشد.  برابر  شاید 10 

بودن زمین هاى فیض آباد باشد. شاید هم به علت آب
نمى دارند  که  رشدى  خاطر  به  داریم.  که  است  زیادى 
زیاد فاصله  با  باید  فقط  بکاریم  نعنایى  صورت  به  توانیم 
کاشت. الان فواصل بصورت 8×8، 8×4 و 6×6 متر است

ولى اگر 10×10 بود خیلى بهتر بود.
به  شود  مى  انجام  که  جدیدى  ریزى  باغ   

کدام سبک است؟
کل باغات جدیدى که در فیض آباد باغ ریزى مى شود
پایین حد  این  از  است  دارد 6*6  که  اى  فاصله  حداقل 

تر نیست.
در فیض آباد متوسط دور آبیارى چند روز 

است؟
بین 24 تا 36 روز

دور آبیارى شما چقدر است؟
بین 12 و 14 روز است. یک نصیحت پدرم را که گوش
کردیم این بود که به ما گفتند براى 3 حلقه چاه که 45
هکتار از 50  بیشتر  ندارید  حق  دارد،  ثانیه  در  آب  لیتر 
پسته کشت کنید تا همیشه دستتان براى آب در پسته
جلو باشد. به همین علت است که دور آبیارى ما 12 و
14 روز است. به این نصیحت پدرم گوش دادیم و از زمانى
تا  38 درختانمان  که  الان  تا  کردیم  کشت  را  دانه  که 
40 ساله است، دوره آبیارى ما همین مقدار است. میزان
برداشتى که ما از 50 تا 60 هکتار داریم به اندازه 200
هکتارى است که همکارانمان دارند. سطح زیر کشت ما
پایین است ولى عملکرد به حمدا... بالا است. تا الان هنوز

کمبود آب نداشته ایم.
کارى پسته  در  را  خودتان  موفقیت  عامل   

چه مى دانید؟
فیض در  کشاورزان  که  است  کارى  پشت  اول  وهله  در 
شروع را  پسته  باغدارى  که   64 سال  از  من  دارند.  آباد 
کردم تا الان، به دلیل وسواس زیادى که دارم سم پاشى
باغات را خودم انجام مى دهم. تاکنون به دست هیچکس
دلیل عمده  دهد.  انجام  را  پاشى  سم  برایم  تا  ام  نداده 
موفقیت، مدیریت کاملى است که باغداران دارند و البته
آباد فیض  منطقه  در  که  است  حاصلخیزى  خاك  و  آب 

است.
 وضعیت فعلى و آینده منابع آبى فیض آباد و
خراسان را چگونه مى بینید چه از نظر کیفى و چه

از نظر کمى؟

به اعتقاد بسیارى از صاحب نظران، استان خراسان اگر چه هم اکنون مقام
قطب به  دور  چندان  نه  اى  آینده  در  اما  داراست  را  ایران  پسته  تولید  دوم 
تولید پسته کشور تبدیل خواهد شد. بى تردید دستیابى به این جایگاه در
سایه بحران منابع آب و عقب نشینى استان کرمان در تولید پسته رخ خواهد
داد.  با این وجود نبایستى پتانسیل نهفته و عرصه پر استعداد و پهناور استان
الگوى بودن  دردسترس  با  آنکه  بویژه  گرفت  نادیده  بینى  پیش  این  در  را 

باغ ریزى پسته در فیض آباد مه ولات، موتور فنى این توسعه فراهم مى باشد.
در این رابطه و در حاشیه تور بازدید از باغات پسته فیض آباد در خرداد ماه
 1390 و به نمایندگى از انجمن پسته ایران مصاحبه اى با آقاى على اکبر
از جالبى  نکات  بیانگر  که  شد  انجام  آباد  فیض  موفق  باغداران  از  آور  نام 

وضعیت پسته در این منطقه است.

آشنـایى با پسته فیض آباد در گفتگو با على اکبر نام آورالگویى براى فردا

محمد على انجم شعاع
عامل خوشه صنعتى پسته

60

سال چهارم- ویژه نامه تیرماه 1391- شماره76



اگر وضعیت فعلى را نسبت به 10 سال گذشته مقایسه
کنیم، سطح آب پایین رفته و میزان شورى آب هم زیاد
شده است. در حال حاضر سازمان آب، منطقه مه ولات را
منطقه بحرانى اعلام کرده است. آب هم از نظر کیفیت و
هم از نظر کمیت حالت بحرانى دارد. تقریباً مثل کرمان و
رفسنجان شده است. بقیه نقاط خراسان مثل تربت جام و
نیشابور بهترین و بیشترین آب را دارند ولى مناطقى که از
نظر آب و زمین براى پسته کارى خوب است تربت جام،

بردسکن، نیشابور و سبزوار هستند.
آیا کنید؟  مى  بینى  پیش  چه  آینده  براى   
قسمت کدام  شد؟  خواهند  مشکل  دچار  هم  آنها 

زودتر دچار مشکل خواهد شد؟
به نظر من به ترتیب فیض آباد، نیشابور، تربت جام و بعد

سبزوار دچار مشکل خواهند شد.
 چرا آبیارى تحت فشار در فیض آباد کمتر است؟

از قدیم آبیارى در فیض آباد به صورت کرتى بوده است.
زیادى آب  دلیل  به  اند  شده  کشت  الان  تا  که  درختانى 
که داشتند کرتى آبیارى شده اند. مشکل است تا کشاورز
یکى کند.  آبیارى  اى  قطره  صورت  به  که  شود  راضى 
15 تقریباً  درختان  برجک،  قسمت  در  همکارانمان  از 
غرقابى آبیارى  کنارش  در  و  کرد  اى  قطره  را  اش  ساله 
داشت. تا 4 سال از آن قسمتى که قطره اى بود، برداشت
پسته نداشت. در باغاتى که جدیداً باغ ریزى مى کنند تا
3 الى 4 سال به صورت قطره اى آب مى دهند و جواب

مى دهد. ولى بیشتر از آن در فیض آباد جواب نمى دهد.
شاید به خاطر گرماى بالاى حدود 48 تا 49 درجه است
که باعث تبخیر زیاد مى شود. برایشان سخت است قبول

کنند که  به صورت قطره اى آبیارى کنند.
تعریف  برایمان  دارید  اى  خاطره  اگر  لطفا 

کنید.
سربازى از   64 سال  در  من  وقتى  گفتم  که  همانطور 
گفت و  داد  من  به  زمین  هکتار   30 حدود  پدرم  آمدم، 
بود اختیارم  در  که  زمینى  اول  سال   4 تا  کنم.  کار  که 
را زیر کشت جو، گندم و پنبه بردم. اصلاً به فکر کشت
پسته باغ  چرا  گفت:  من  به  پدرم  اینکه  تا  نبودم  پسته 
نمى کارى؟ گفتم: دیر نمى شود. پدرم در جوابم گفت:
یک حتى  من  است.  من  پسته  باغات  به  شما  امید  اگر 
باغ اگر  دهم.  نمى  شما  به  را  ام  پسته  درختان  از  شاخه 
پسته به  کنید  شروع  بروید  خودتان  خواهید  مى  پسته 
کارى. این حرف به من و برادرم برخورد و ناراحت شدیم.
از فردایش شروع کردیم به پسته کارى و 10 تا 15 هکتار
بردیم. پسته  کشت  زیر  اشتراکى  صورت  به  را  زمین  از 
یک روز دیدم برگ درختان کمى زرد شده است. آمدم
کار چه  حالا  گفت:  پدرم  گفتم.  پدرم  به  و  آباد  فیض 
مهندسین با  تا  تربت  روم  مى  گفتم:  مى خواهى بکنى؟ 
کشاورزى صحبت کنم. رفتم و مهندس گفت که چیزى
نیست، اگر دور درخت را بردارید خوب مى شود. برگشتم
وخودم شروع کردم به برداشتن دور درخت. پدرم دورادور

نظارت مى کرد. آمدند کنارم و گفتند: چه کار مى کنى؟
تو که کارگر و باغبان دارى چرا خودت این کار را انجام
مى دهى؟ گفتم: اگر خودم انجام بدهم بهتر است. کارم
زندگى روز  بهترین  امروز  گفت:  پدرم  شد،  تمام  که 
باغاتم روى  الان  تا  که  زحمتى  که  خوشحالم  بود.  من 
کشیده ام و ارث شماست هدر نخواهد رفت. اگر سه سال
قبل درخت ها را به دست شما مى دادم، چون آماده به
دست شما رسیده بود هرگز مشابه چنین تلاشى که امروز
براى درخت خودت دارى براى  آنها نداشتى. امروز به این
پى بردم که تو قدر زحمات 25 ساله مرا مى دانى و اگر
اتفاقى براى باغاتى که من احداث کرده ام بیفتد، به همان
براى شوى،  مى  ناراحت  خودت  درخت  براى  که  میزان 
مدیون را  موفقیتم  امروزه  من  کنى.  مى  تلاش  هم  آنها 

صحبتهاى پدرم هستم.
خواننده به  دارید  اى  توصیه  اگر  پایان  در   
خبرنامه پسته که اکثراً همکاران شما هستند بگویید.
از که  بگیرند  حدى  به  را  زیرکشت  سطح  میکنم  توصیه 
نظر آب دستشان جلو باشد و از نظر رسیدگى به درخت
رسیدگى درختان  همه  به  بتوانند  که  باشد  طورى  هم 
کنند. اگر 500 هکتار زمین داشته باشید و 250 هکتار را
زیر کشت ببرید و خوب رسیدگى کنید، بهتر از آن است
که همه 500 هکتار را زیرکشت ببرید و رسیدگى نکنید.
دید خواهید  هکتار  از 250  که  اى  ثمره  باشید  مطمئن 

بیشتر از 500 هکتار خواهد بود و بهتر جواب مى دهد.
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